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Právě otevíráte náš letošní poslední Zpravodaj a jsem ráda, že Vás mohu 
pozdravit přímo z první stránky.  

Bude to půl roku, co se v naší obci uskutečnily mimořádné volby, ze kterých 
vzešlo nové zastupitelstvo. Většinu členů znáte. Jsou to lidé, kteří se tu narodili, nebo 
zde žijí roky. Ráda bych Vám, ale ve zkratce představila 3 nová jména. Požádala 
jsem je, aby sami napsali vizitku. Prvním je Milan Petr: 

„- je mi 32let, od narození jsem žil v Dobrušce. Pracuji u Hasičského 
záchranného sboru Královéhradeckého kraje v Rychnově nad Kněžnou na stavební 
prevenci a také vyšetřuji příčiny vzniku požárů. V roce 2009 jsem úspěšně 
absolvoval magisterské studium na Vysoké škole báňské - Technické univerzitě 
Ostrava. Od podzimu 2011 žiji se svou manželkou Alenou a dětmi Eliškou  
a Štěpánem zde, v Bačetíně. Ve svém volném čase rád s rodinou sportuji.“  

Další nový člen zastupitelstva je Luboš Matuška: 
„- je mi 36 let a jsem rodák ze sousední vesnice Ohnišov. Do Bačetína jsme se 

přistěhovali před pěti lety, do novostavby za smuteční síní. Již dvanáct let pracuji ve 
firmě KBA Grafitec v Dobrušce, jako obsluha CNC brusek na kulato. Manželka 
Hana je zdravotní sestra, při mateřské dovolené nastoupila do kardiolodické 
ambulance v Jaroměři. Jen samou radost nám dělají čtyřletý Davídek a dvouletá 
Anežka.“ 

Posledním novým jménem je Dušan Matohlína, který je současně 
místostarostou: 

„ – je mi 28 let a narodil jsem se v Hradci Králové. Od roku 2000 žiji v Sudíně. 
Po absolvování Střední průmyslové školy v Dobrušce pracuji jako servisní technik 
polygrafických strojů. Jsem svobodný a mezi mé koníčky patří cestování, vážná 
hudba a informační technika. 

Všichni jsme si lidsky velmi blízko a každý má v teamu své místo. Všeobecný 
rozhled, různé odborné zaměření, chuť pracovat pro obec a rozvíjet ji, to jsou věci, 
které nás spojují. 

 
Informace z veřejných zasedání 
 

V den ustavujícího zasedání jsme hned začali pracovat a schválili jsme mimo 
jiné návrh rozpočtu na rok 2013. Dalším důležitým krokem bylo vykoupení parcel 
pod cyklostezkou a jejich zapsání do katastru. Dnes již pouze čekáme na převedení 
pozemku z Královéhradeckého kraje na obec a budeme moci provést závěrečné 
vyúčtování se SFDI. Převod by mělo zastupitelstvo kraje schválit okolo 9.12.2013 
na svém zasedání.  

Ke konci srpna jsme na veřejném zasedání konečně schválili rozpočet a tím  
se naše obec stala znovu plně funkční.  
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Během celého období „bezvládí“ jsme komunikovali s Ministerstvem vnitra, 
které zde provedlo kontrolu. Mimo jiné objevilo chyby ve vyhláškách, které jsme 
napravili a znovu schválili v řádném znění. 

Rádi jsme vyhověli žádosti místního mysliveckého sdružení o zřízení zvěřního 
políčka na obecních pozemcích u Žaludovy 
březiny. Přispělo se tak k rekultivaci 
neudržovaného pozemku. 

Snad nejviditelnějším krokem, který se 
povedl je rekonstrukce hřiště za mateřskou 
školou. Hřiště bylo opravdu v katastrofálním 
stavu a dokonce 14 dní před zahájením 
výměny prvků ho školní inspekce nařídila 
zavřít. Vybavení herními prvky stálo 210 tis. 

Kč. Děti jsou nadšené. Na jaře ještě dáme nový kabát domečku na hračky. Při této 
příležitosti jsme se rozhodli, že provedeme částečnou rekonstrukci dětského hřiště  
u Rotundy. Dříví na pískoviště je již připraveno. 

Jak jistě víte, od června se uvolnily místnosti ordinace na obecním úřadě. Úřad 
neměl vyhovující archív, proto první místnost využijeme k tomu to účelu. 
Zakomponovali jsme do místnosti ještě malou kuchyňskou linku se dřezem, 
abychom nemuseli nádobí umývat v umyvadle na toaletách. Druhou místnost 
použijeme pro rozšíření knihovny. V lednu plánujeme nákup nového počítače. Bude 
do něj instalován knihovnický program. Pak by měly být všechny tituly z knihovny 
vidět na našem webu. Vznikne zde čítárna. Dále zastupitelstvo odsouhlasilo nákup 
nábytku do kluboven. Podkroví připravujeme ke kolaudaci a uvažujeme ještě  
o zřízení malého sociálního zařízení. Toto je v jednání. 

Na posledním veřejném zasedání jsme odsouhlasili dokončení výstavby cesty 
okolo novostaveb v příštím roce. Pokusíme se získat z kraje nějakou dotaci, ale tato 
akce není jejím přijetím vázána. Dále byla vypsána dotace na Územní plán, do které 
se zapojíme a ještě zažádáme o dotaci na Úroky z úvěru. 

Novinkou v obci je přistavení kontejneru na textil, který je umístěn pod stříškou 
č.p.1 (po Brožových) směrem k obchodu. Co patří do kontejneru, se dozvíte dále ve 
Zpravodaji.  

5.12.2013 proběhne v MŠ částečná kolaudace 
stavebních úprav. O jejím výsledku Vás budeme 
informovat na nejbližším zasedání. 

Posledním viditelným počinem je instalace 
zásněžek okolo novostaveb. Věříme, že budou 
fungovat podle našich představ a že se nám 
podaří na jaře uklidit tolik metrů sítě, kolik jsme 
jí natáhli. Hned po jarním tání, budou pozemky 
vráceny do původního stavu.  
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O vyhrnování sněhu se letos postará ZD Zlatý potok. Při jakémkoliv problému 
s vyhrnováním prosím kontaktujte mne nebo místostarosty, nikoliv řidiče 
traktorů. Velmi ráda bych tím zabránila nějakým konfliktům mezi zaměstnanci 
družstva a občany. 

 
Všeobecné informace 

 
Zaměstnanci  

O úpravu veřejných prostranství a obecních pozemků se půl roku starala parta 
našich zaměstnanců z úřadu práce. Tady snad ani neznám tolik superlativ, abych 
dokázala vyjádřit spokojenost s jejich prací. Z dalekého okolí se nám ozývají lidé, 
aby pochválili upravenost hřbitova, příjezdových cest do obce a vůbec celkového 
hezkého dojmu z naší vesnice. Sami přicházeli s návrhy,  jak některá místa zkrášlit, 
co je potřeba vylepšit a kde podat pomocnou ruku občanům. Aby mohli naplno 
pracovat, přinesli si z domu vlastní techniku na sečení trávy apod. Nejvíce bych snad 
vypíchla jejich aktivitu při pořádání dvou turnusů Denního tábora v Rotundě. 
 Bylo to perfektně připravené, servis pro děti maximální a té legrace….  

Největší dřinu měli v obecní oplocence u Kamenice, která byla zarostlá buřinou 
a náletovými stromy a při prořezávce v lese, ze které se získaly kůly pro zásněžky. 

Připravili jich 150 ks. Na pomoc jim během celé přípravy 
střídavě přišli Martin Hadvich, Roman Prýmus, Luboš 
Hronovský a Dušan Matohlína. I Vám patří velké díky. 
Od začátku prosince se parta rozdělí a o zimní údržbu se 
bude starat Dáša Syrovátková a Diana Syrová. Martin 
Fabián bude, jako vloni, brzo ráno a odpoledne po práci 

vyhrnovat chodníky v obci frézou. 
 Jitko, Dášo, Dio a Martine, moc si vážím toho, co jste pro obec udělali a za celé 

zastupitelstvo Vám děkuji.  
Sběr starého železa 

Společnými silami se nám na začátku září podařilo zapojit 
MŠ do projektu Walkdyle – bezpečně cestou za dobro-
družstvím. Jedná se o jakési chodítko, ke kterému jsou děti 
připnuty a nehrozí vběhnutí do silnice. Toto opatření je 
zvláště důležité pro malé dvouleťáčky, kterým východ  
z šatny ústí přímo do silnice. Cena jednoho krokodýla pro  
6 dětí je 6000,- Kč. Navrhli jsme sesbírat v obci železo  
a výtěžek použít na zakoupení alespoň jednoho setu, druhý 
by školce koupila obec. Ale vše dopadlo úplně jinak. Pan 
Matohlína s panem Skaličkou uspořádali sbírku ve firmě 
DataLine Technology a.s., jejíž jsou zaměstnanci. Tak dobře 
vysvětlili účel, pro který shánějí peníze, že majitel firmy 
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uvolnil částku 12 000,- Kč potřebnou pro 
dva sety. Za sběr železa jsme pro školku 
utržili částku necelých 11000,- Kč. 
Děkujeme všem, kteří se zasloužili o tak 
dobrý výsledek. Také našim zaměstnancům, 
kteří důkladně sběr vytřídili a zvýšili tak 
výslednou částku, ale hlavně také děkujeme 
panu Balcarovi, který šrot zdarma odvezl do 
sběrných surovin. Tato částka bude použita 
na vánoční dárky a nebo školní výlety. Měla jsem možnost s dětmi Krokodýla vyvést 
na procházku a vůbec se nedivím, že tento výrobek byl v Anglii oceněn za podporu 
předškolního vzdělávání v odvětví bezpečnosti. Jsem ráda, že jsme první školkou na 
okrese, která fakticky tyto sety vlastní.  

Od jara do podzimu jsme všichni procházeli okolo rozkvetlých záhonů  
u obecního úřadu. Dnes jsou již zazimované. S pečlivostí se o ně stará paní Vlková 
a velmi tak přispívá k upravenosti středu obce. Jsme za to moc rádi a děkujeme. 

Za spolupráce Luboše Matušky a Martina Hadvicha byl zabetonován rošt  
k odvodnění cesty od Čihadla. Podle zpráv z místa velmi pomohl při vydatných 
deštích.   

Závěrem bych Vám chtěla popřát klidné sváteční dny strávené s těmi, kteří jsou 
Vám blízcí. Aby Vás zima moc nepotrápila a spíše přinesla radost. Poděkovat Vám 
za podporu, kterou nám dáváte a za to, že máte  svou obec rádi. 

 
Vše nejlepší v novém roce 2014  

přeje 
Gábina Prýmusová 

starostka 
 
 

Nová vyhláška o ochraně dřevin a povolování jejich kácení 
 
Vyhláškou Ministerstva životního prostředí č. 189/2013 

Sb., která je účinná od 15. Července 2013 došlo k úpravě 
ochrany dřevin a povolování jejich kácení 

Zásadní změna nastala v přístupu ke kácení dřevin  
v soukromých zahradách. Majitel zahrady již nebude muset 
ve správním řízení žádat o povolení pokácet stromy, které se nachází na jeho 
zahradě. Zahrada je pro účel vyhlášky definována jako pozemek u bytového domu 
nebo u rodinného domu v zastavěném území obce, tedy související se stavebním 
pozemkem, na které je umístěn bytový nebo rodinný dům definovaný podle 
stavebního zákona, který je stavebně oplocený a nepřístupný veřejnosti. Všechny 
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tyto znaky musí zahrada splňovat současně. Tuto podmínku tedy nesplňují např. 
pozemky v zahrádkářských osadách, přestože v nich trvalý pobyt osob není 
vyloučen. Živý plot, tedy rozhrada tvořená dřevinami, za stavební oplocení není 
považována. Na vlastní zahradě si tedy nově může její majitel bez předchozího 
povolení obecního úřadu své vlastní stromy pokácet. 

Výjimkou jsou dřeviny, které jsou součástí významného krajinného prvku,  
či stromořadí, nebo jsou vyhlášeny jako památný strom. Každý majitel zahrady by 
měl vědět, že k pokácení stromu by měl přistoupit pouze v případech, kdy je k tomu 
pádný důvod. A mělo by to být zpravidla v období vegetačního klidu. 

Vyhláška nově upravuje definici stromořadí, pro jehož kácení, i v případě 
jednotlivých stromů, bude nově potřeba povolení. Stromořadí má v sídlech i krajině 
svou nezastupitelnou historickou, funkční a estetickou roli. Proto je potřeba vždy 
odpovídajícím způsobem vyhodnotit, zda je nutné kácet. Stromořadí je pro účel 
vyhlášky definováno jako souvislá řada nejméně deseti stromů s pravidelnými 
rozestup. Chybí-li v některém úseku souvislé řady některých strom, pořád se jedná 
o stromořadí. Za to se naopak nepovažují stromy rostoucí v ovocných sadech  
a v plantážích dřevin. Povolení je tak potřeba i pro stromy, které tvoří stromořadí, 
protože nedosahují obvodu 80 cm.  

Vyhláška také nově rozšiřuje ochranu zapojených porostů dřevin s obvodem 
kmene menším než 80 cm ve výšce 130 cm nad zemí přesahující plochu 40 m², které 
často tvoří významný podíl zeleně ve volné krajině i v sídlech. Pro jejich kácení bude 
rovněž potřebné povolení. Naopak povolení není potřebné pro kácení dřevin 
pěstovaných na pozemcích vedených v katastru nemovitostí ve způsobu využití jako 
plantáž dřevin. 

Podle vyhlášky se kácení provádí zpravidla v období vegetačního klidu. 
Kácení v době vegetace (mimo období vegetačního klidu) není zakázáno, ale měly 
by k tomu být pádné důvody. Kácením stromů mohou být dotčeny i jiné zájmy 
chráněné tímto zákonem. To se může týkat např. ochrany ptáků (zákonem  
je zakázáno úmyslně poškozovat nebo ničit hnízda ptáků, vyrušovat ptáky zejména 
během rozmnožování a odchovu mláďat) nebo ochrany zvláště chráněných druhů, 
resp. Jejich biotopů.  

Kompletní text vyhlášky je možné získat na internetových stránkách 
Ministerstva životního prostředí. 

 Převzato z Machovského zpravodaje 
 

Co nového v bačetínské mateřské školce? 
 
Během letních prázdnin navštěvoval mateřskou školku omezený počet dětí. 

Jednalo se o děti pracujících rodičů. Ostatní děti měly školkové prázdniny podobně 
jako starší děti ze základních škol. V letních vedrech děti strávily většinu času  
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na zahradě MŠ. V srpnu jsme podnikli pěší výlet do 
Kounova. Cesta lesem se dětem velmi líbila.  
V Kounově se děti občerstvily výbornou zmrzlinou 
a vydali jsme se na cestu zpět. Během měsíce srpna 
jsme si vyzdobili stěny v naší mateřince večer-
níčkovými postavičkami, které se vztahují  
k našemu novému školnímu vzdělávacímu 
programu „S Večerníčkem v přírodě“. Za pomoc při 
výzdobě MŠ velmi děkujeme paní Aleně Petrové. 

V září jsme do MŠ poprvé přivítali šest 
dvouletých dětí a šest tříletých dětí do spodní třídy 
Lvíčků. Stará se o ně paní učitelka Jitka Zemanová 
z Českého Meziříčí. V horní třídě Sluníček máme letos 25 dětí, z toho  
14 předškolních. Nahoře se u dětí střídá paní učitelka Lenka Řepová z Osečnice  
s paní ředitelkou Gabrielou Holendovou z Kvasin. O stravování dětí se již tradičně 
starají paní Iva Bednářová a vedoucí stravování paní Blanka Rubešová, obě  
z Bačetína. 

Od září naši MŠ po výborné zkušenosti z loňska opět navštěvuje divadlo Úsměv, 
které nám vždy jednou v měsíci zahraje představení o různých povoláních. Adaptace 
nových dětí v prostředí MŠ, zvláště ve třídě Lvíčků, nebyla zpočátku jednoduchá.  
V září jsme si s dětmi jeli autobusem prohlédnout domácí zvířátka na výstavu 
drobného zvířectva v Dobrušce. Už cesta autobusem byla pro děti dobrodružná, pan 
řidič nasadil opravdu svižné tempo. Děti se v Dobrušce pohledem potěšily na růzé 
druhy holubů, králíků, kachen, slepic, papoušků, ryb a venku na ně čekaly kozy, 
ovce a malé roztomilé prasátko. Naše školka se také díky Vám rozrostla o dva 
„Krokodýly“. Úspěšně jsme se zapojili do programu Walkdyle – bezpečně cestou za 
dobrodružstvím. 

Během měsíce října nás navštívila Česká školní inspekce. Závěry z jejího 
hodnocení práce učitelek vyzněly kladně. V říjnu proběhla v naší MŠ již tradiční 
akce „Vyrábění s maminkami“, při které maminky spolu se svými ratolestmi 
vyrobily z přinesených přírodnin nádherné dekorace. Předškolní děti rovněž 
navštívily zajímavé loutkové představení v ZŠ a MŠ Ohnišov. Pro děti nejlákavější 

akcí byla kompletní výměna herních 
prvků na zahradě školky. I přes vlhké 
počasí jsme zde „museli“ strávit 
dopoledne, aby si všech barevných 
atrakcí užily. Děkujeme zastupitelům 
obce, že se jednohlasně shodli  
na nutnosti provést rekonstrukci hřiště 
a dokončili ji v tak krátkém termínu. 
Výsledek je úžasný. 
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12. listopadu jsme v rámci Svatomartinského dne s dětmi upekli rohlíky plněné 
makovou náplní a potom paní Pinkavová, které za její ochotu velmi děkujeme, 
přivezla poníka Káju a připravila pro děti zábavnou trasu. V závěru listopadu  
se chystáme se staršími dětmi navštívit vánoční výstavu v Novém Městě nad Metují. 

Také proběhl Den otevřených dveří –1. prosince. Děti z naší MŠ společně  
s paními učitelkami zazpívaly u příležitosti rozsvícení stromku. V prosinci nás 
navštíví Mikuláš se svojí družinou. 11. prosince také proběhne vánoční besídka dětí. 
13. 12. se na čas rozloučíme s paní učitelkou Řepovou, která odchází na mateřskou 
dovolenou. Od 16.12. ji bude zastupovat nová paní učitelka Ivana Šromová  
z Kostelce nad Orlicí. 

 Za celou MŠ Vám přejeme příjemné prožití vánočních 
svátků a hodně zdraví a pohody do nového roku. 

 Jitka Zemanová, Lenka Řepová 
 
Děti s ADHD 

 
Nevychované dítě vs. nemocné: Jak poznat rozdíl?  

Je to jako za trest, když máte se svým dítětem kamkoli jít. Vykřikuje, okopává 
stěny, každou chvíli něco rozbije... Pozor, možná není zlobivé, ale nemocné! Jak  
a podle čeho odhalit poruchu pozornosti?  

 „Teta je tady!“ Desetiletý Tomáš letí ke dveřím, aby ji uvítal. Naráží do návštěvy 
plnou rychlostí, dává jí zprudka pusu a uhodí ji přitom do nosu. „Ahoj, Tomi, něco 
jsem ti...“ začne teta, ale synovec ji neposlouchá. Drmolí si pro sebe a běží něco 
hledat do pokoje. Nevychovaný kluk, myslí si příbuzná. Má pravdu? 
Problém je v mozku 

ADHD (porucha pozornosti s hyperaktivitou) může skutečně vypadat jako 
neschopnost rodičů. A mnozí se také zoufale ptají: Kde jsme udělali chybu? 
Opravdová ADHD je ale biologicky podmíněná porucha, nerovnováha mezi 
nervovými přenašeči v mozku. 

„Mohlo by se zdát, že se dnes už všeobecně ví, o co jde, že tyhle děti nejsou 
zlobivé ani líné a že se jim dostává léčby a pomoci. Bohužel, není tomu tak,“ říká 
dětský psychiatr Michal Goetz. Děti s touhle poruchou chtějí být hodné, jenomže 
jim to nejde. Jejich odlišnosti si často všimne vychovatelka v mateřské školce  
a doporučí rodičům návštěvu speciálně pedagogického centra. Problémy ale začnou 
nejpozději s nástupem do školy. 
Normální, nebo speciální škola? 

Dítě s lehčí formou ADHD může v běžné třídě obstát – za předpokladu, že má 
štěstí na vstřícnou a informovanou učitelku. Při větších problémech lze požádat  
o zařazení dítěte do kategorie integrovaných žáků se speciálními potřebami (má pak 
určité úlevy). Pro nejtěžší případy existují specializované třídy či školy, kam chodí 
i autisté, žáci se specifickými poruchami učení, s řečovými vadami apod. 
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Je to skutečně ADHD? 
Každé dítě občas lítá jako splašené a nedokáže se soustředit – to nemocné je ale 

takové pořád: 
•  Při hovoru působí dojmem, že neposlouchá a myslí na kdovíco. 
•  Je zbrklé, ztrácí a zapomíná věci. Nedokáže v klidu sedět, pořád si s něčím 

hraje, do něčeho bouchá nebo kope, houpe se na židli. 
• Při jídle odbíhá od stolu, při hodině běhá po třídě, bezděčně škube rukama nebo 

hlavou. Je jako motor, který se nedá vypnout. 
• Neustále něco vykládá, překřikuje ostatní, skáče jim do řeči. Nedokáže počkat,  

až na něj přijde řada. Bere bez dovolení věci do rukou. 
• Vůbec nemyslí na následky toho, co dělá. Klidně sáhne na rozpálená kamna nebo 

vběhne do silnice. 
Nedostatečná rodičovská pozornost, chybějící hranice, nedůslednost... takový 

způsob výchovy nebo spíš „nevýchovy" může skutečně stvořit neukázněného 
„fracka", který je svému okolí na obtíž. A co je jednodušší než říct: „Víte, když on 
je hyperaktivní!" Takoví rodiče bohužel existují, a kvůli nim pak mnoho lidí háže 
všechny odlišné děti do stejného pytle, i ty se skutečnou ADHD. 
Léčba je možná! 

Diagnózu stanovuje dětský psychiatr ve spolupráci s psychologem, případně 
neurologem. Základem léčby je psychoterapie. Děti při ní například hrají scénky, při 
kterých nacvičují správné chování ve škole. Rodiče se zase učí s dítětem správně 
komunikovat. „Tyhle děti potřebují stereotyp, pravidelný režim. Když jsou 
odmalička důsledně vedené, mají jasné hranice a rodiče jsou jednotní a citliví, tak  
se to většinou zvládnout dá,“ ujišťuje psycholožka Michaela Šedivá. 

Pro rodiče je to boj, neustále řeší stížnosti a žijí v napětí. Ale co děti? Pořád slyší 
jen: „Co to zas vyvádíš? Přestaň! Proč nemůžeš být hodný jako jiné děti? Ten kluk 
mě snad utrápí!“ Je důležité umět je i pochválit, i když jen těžko hledáte za co. 
Hledejte pro dítě aktivity, ve kterých může zažít pocit úspěchu, vhodné jsou třeba 
individuální sporty (atletika, plavání) nebo malování (pokud nemá potíže  
s motorikou). Ukažte mu, že ho přes všechno milujete. A přestaňte se srovnávat  
s rodiči, které mají děti klidnější. 
Časté omyly  

„Nechte ho vylítat, ať se unaví a dá pokoj!“ Je to právě naopak. Zvýšený 
pohybový neklid u hyperkinetických dětí značí únavu, kterou neumějí samy 
regulovat odpočinkem. Zvýšenou aktivitou se únava prohlubuje a k uklidnění 
nevede. 

„Když se spálí, bude si to aspoň pamatovat.“ Bohužel, ze svých chyb se dítě 
nepoučí. Impulzivita je jedním z hlavních příznaků nemoci; dítě reaguje zbrkle  
a není schopné uvědomit si příčinu a následek. 
Léky: brát, nebo nebrat? 

Psychostimulační léky podpoří činnost některých center mozku a dočasně zvýší 
schopnost soustředění, což dětem umožní zvládnout nároky školy. Mnozí rodiče je 
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ale odmítají. I někteří odborníci varovně poukazují na nadužívání těchto léků ve 
Spojených státech, kde jejich spotřeba vzrostla v posledních letech trojnásobně. 
„Medikace je v některých případech nutná, rozhodně bych tak ale neřešila každou 
ADHD. Jen v krajním případě, když jde o těžkou formu poruchy,“ říká Michaela 
Šedivá. 

Pro ženy.cz  Eva Jedelská  
 

Kontejner na textil – kontejner instalován i v naší obci! 
 
Sběrné kontejnery firmy Dimatex CS spol. s r. o. 

jsou určeny k druhotnému využití textilních 
materiálů. Suroviny získané z nich jsou poskytnuty  
z části charitativním organizacím a z části jsou 
předány k následné recyklaci. 

Kontejnery jsou umístěny na základě požadavku 
jednotlivých měst či obcí na jejich pozemcích. Svoz 
a údržbu okolí kontejneru zajišťujeme sami. Takto 
získaný textil nekončí na skládkách či ve spalovnách, 
ale recyklací použitého textilu přispíváme ke 
zlepšení životního prostředí. 

Tato služba je podporována Ministerstvem 
životního prostředí ČR. 
Co patří do sběrného kontejneru: 

čistý a suchý textil (veškeré oděvy, bytový textil – záclony, závěsy, povlečení, 
potahy, ubrusy a deky) zabalený v zavázaných (zauzlovaných) igelitových 
pytlích/taškách, dále také spárované (svázané) nositelné boty. 

Rádi bychom tímto apelovali na občany, aby textil, který vkládají do sběrných 
kontejnerů, byl zabalený v igelitových pytlích/taškách a svázaný. Myslete prosím na 
to, že s tímto textilem je ručně manipulováno! 
Co nepatří do sběrného kontejneru: 

Do sběrného kontejneru nepatří znečištěný nebo mokrý textil, matrace, molitan, 
koberce, tašky, netextilní materiály, komunální odpad, elektrospotřebiče. 
Návod na použití kontejneru. Jak na to? 

1. Textilní odpad je vhodné připravit si předem do menších balíčků (pytlů). 
2. Balíček s textilem umístěte do vkládacího prostoru, ten se otevře manipulací  

          pákou dolů. 
3. Manipulací pákou směrem nahoru se tento prostor vyprázdní a kontejner je  

          připraven na další použití. 
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Recyklace textilu 
Každý z nás se stává producentem odpadu. Všechno 

co kupujeme a používáme, po jisté době přestává plnit 
svoji funkci a stává se pro nás věcí neužitečnou  
a zbytečnou.  Taková věc představuje problém, kterého 
se chceme zbavit co nejrychleji. Samozřejmě 
nejjednodušším řešením je vyhodit problém do koše. 
Bohužel to však není řešení odpovědné a ideální. 

 
Netříděný odpad představuje z hlediska ekologie a ochrany životního prostředí 

pouze odsouvaní problému do budoucna. Z ekonomického hlediska je to nepo-
chybně ztráta. Každý produkt je vyroben z částí, které mají svoji hodnotu  
a mohou byt dále zpracovány. Je tedy nutné najit komplexní řešení umožňující 
maximální druhotné využití toho co již nepotřebujeme.  
Přínos společnosti 

Důraz na ekologii a budoucnost, kdy každá tuna textilního odpadu, která 
neskončí na skládce, snižuje celkové náklady měst a obcí na likvidaci odpadů.  

Rychle se měnící módní trendy vedou ke zvyšování množství použitého  
a vyřazeného oblečení. Recyklace použitého textilu je ekonomicky nejrozumnější 
volba pro splnění celosvětové potřeby výroby oblečení. Recyklace použitého textilu 
je nejen šetrná k životnímu prostředí, ale ekologicky nezbytná. 

Mnoho lidí se díky nově vytvořených pracovním místům v recyklačním 
průmyslu dostanou zpět do zaměstnání. Odvětví, která se podílejí na celém procesu: 
logistika, administrativa, marketing, obchodní oddělení a provozní oddělení. 

Množství prádla shromážděného v České republice násobně převyšuje místní 
poptávku. Přebytek musí být rozumným a transparentním způsobem zužitkován. 
Mnoho oděvů a obuvi poskytujeme charitativním organizacím. Každý takový dar 
použitých oděvů pomáhá mnoha charitativním, církevním a komunálním 
organizacím v jejich úsilí pomoci občanům v těžké životní situaci. 
Co garantujeme 

Textilní odpad je u nás z 95% recyklován. V České Republice se používá na 
výrobu čistících tkanin, geotextilií, čistících plachetek a střešních lepenek. 
Zpracováváme textil pro použití v automobilovém, strojírenském a stavebním 
průmyslu v ČR. Kvalitní kusy oblečení věnujeme charitě a na obecně prospěšnou 
činnost. 
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Kdo je za dveřmi? 
 
Může se to stát každému z vás. Otevřete dveře a tam…. dobře oblečený a mile 

vystupující, neznámý. Po pár slovech se ale může změnit v devítihlavou saň 
ovládající jazyk „šmejdů“ a než se nadějete, podepíšete něco, oč vlastně vůbec 
nestojíte. 

Situace, která se denně odehraje tisíckrát, a podvodníci dávno nejsou jen 
postrachem starších spoluobčanů.  
Jak se bránit? 

Podvodníci využívají různé záminky a lsti, aby se dostali k vašim penězům. 
Chtějí vniknout do vašeho bytu a pokud z vás nevylákají peníze přímo, ovládají řadu 
způsobů jak vás okrást. 

Nedůvěřujte neznámým lidem, nikoho cizího nevpouštějte do svého bytu. 
Nikdy hned neotvírejte dveře, nevíte-li, kdo je za nimi. 
Pořiďte si panoramatické kukátko, které vám umožní dobře si návštěvníka 

prohlédnout, Instalujte si na dveře bezpečnostní řetízek, který udrží dveře jen 
pootevřené. Některé věci tak můžete vyřídit bezpečněji. 

Zvoní-li opravář, pracovník úřadu či jiných služeb (odečet plynu apod.) nechte 
si předložit jeho služební průkaz, nebo ještě lépe zavolejte na úřad nebo instituci, na 
kterou se pracovník odvolává. V případě jakýchkoliv pochybností trvejte na tom,  
že o nabízenou službu nestojíte. 

Nepodléhejte lákavé vidině snadného zbohatnutí. Podomní nabídky výher  
v loterii nebo výhodných koupí odmítejte - v naprosté většině jde o podvod. 

Udržujte dobré vztahy se sousedy. Napište si jejich telefonní čísla, v případě 
potřeby bývá jejich pomoc nejrychlejší. 

Důležitá telefonní čísla (policie, lékař, hasiči aj.) mějte viditelně blízko telefonu, 
abyste mohli co nejrychleji přivolat pomoc. 

Nepodvolujte se nátlaku ze strany rodinných příslušníků, natož cizích lidí,  
k podpisu závažných dokumentů např. k převedení bytu, domu nebo chaty nebo 
poskytnutí peněžních půjček. Vše si v klidu a pečlivě promyslete. 

Závažná rozhodnutí o vašem majetku konzultujte s právníkem, nechte si poradit 
od dalších věrohodných osob. Většina institucí a nevládních organizací, která 
poskytuje pomoc seniorům, nabízí i bezplatnou právní poradnu. 

Vzorová je situace s prodejci elektřiny. Co teď s tím? 
Pokud je smlouva uzavřena mimo provozovnu (tedy typicky s podomním 

prodejcem), můžete bez udání důvodu odstoupit do 14 dnů od uzavření smlouvy. 
Pokud je smlouva uzavřena mimo provozovnu a ještě ze smlouvy nebylo plněno 

(tedy stále odebíráte elektřinu či plyn od původního dodavatele), máte na odstoupení 
1 měsíc. 

O tomto právu na odstoupení musíte být písemně informováni. Pokud 
informováni nejste, pak máte na odstoupení celý 1 rok. 
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Výše uvedená 3 pravidla jsou upravena v § 57 občanského zákoníku a platí  
(až na drobné výjimky) pro jakýkoliv domovní prodej, tedy např. i prodej nádobí 
apod. Ovšem pozor! Pokud jste obchodníka sami pozvali, právo na snadné 
odstoupení nemáte. 

Pokud jste uzavřeli smlouvu na dobu neurčitou, můžete ji vypovědět kdykoliv. 
Zde je výpovědní lhůta obvykle 3 měsíce a běží od 1. dne následujícího měsíce (např. 
podáte-li výpověď v září, smlouva zaniká k 1. lednu). 

Pokud jste uzavřeli smlouvu na dobu určitou (tedy např. na 2 roky), pak je 
odstoupení komplikovanější, často je třeba v přesném termínu podat výpověď 
předem, popř. jsou v některých případech za odstoupení účtovány poplatky. 

Někteří prodejci prohlašují, že zastupují vašeho stávajícího dodavatele,  
že provádějí kontrolu elektroměru apod. Objevily se i případy falešných průkazů. 
Ani jedna z velkých společností ale přitom nezaměstnává podomní prodejce. 

Někdy dostanete přímo lživé informace. Například úplně jiné ceny, než které 
budete ve skutečnosti platit nebo vám prodejce oznámí, že váš současný dodavatel 
končí a že si musíte najít nového. To je navíc kombinováno s různými formami 
psychického nátlaku, který vede k jedinému cíli, okamžitému podpisu smlouvy bez 
možnosti ji plně prostudovat. Argumenty jako „jde o časově omezenou nabídku, 
pokud nepodepíšete hned a okamžitě, nebudete mít nic…“ jsou poměrně běžné.  
Za poskytování nepravdivých informací hrozí prodejci až padesátimilionová pokuta. 

Někdy si prodejce nechává podepsat prohlášení, že přišel na pozvání nebo 
dokonce, že smlouva byla uzavřena na provozovně. Tím přicházíte o možnost 
snadného odstoupení. Takový podvod se velmi těžko dokazuje. Nepravdivá 
prohlášení v žádném případě nepodepisujte a raději si veškeré předkládané 
dokumenty vždy před případným podepsáním důkladně prostudujte. 

Nezaškodí zopakovat základní zásady, jak jednat s podomním obchodníkem. 
Zaprvé, nechte si předložit všechny relevantní informace, tedy text smlouvy, 
obchodní podmínky a platný ceník. Po prodejci vždy požadujte, aby se představil  
a řekl, koho zastupuje. Pokud se obchodník představí jako zástupce vašeho 
stávajícího dodavatele, pak si vše ověřte telefonicky. Smlouvu i obchodní podmínky 
pečlivě čtěte, nenechte se tlačit k okamžitému podpisu (tak se seriózní obchodník 
nechová). Neukazujte staré faktury – váš stávající dodavatel je zná a nový dodavatel 
je znát nepotřebuje. (Prodejci požadují staré faktury, aby z nich mohli opsat údaje, 
pak stačí jen podpis a možná ani nevíte, že jste změnili dodavatele.) 

Pokud už problém nastane, s žádostí o pomoc se můžete obrátit na svého 
původního dodavatele. Ten si vás chce udržet jako zákazníka, obvykle poradí nebo 
dokonce zařídí celé odstoupení od smlouvy. 

A konečně, pokud vás obchodní zástupce úmyslně uvedl v omyl a způsobil vám 
tak škodu vyšší než 5 000 Kč, můžete kontaktovat policii a podat trestní oznámení, 
protože se jedná o trestný čin podvodu. 

 Jana Tomešová 
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Divadlo   DB   Bačetín 

Tak a je to tady. To co se spoustě lidí v Bačetíně honí hlavou a někteří se snaží 
již léta sehnat k tomuto nějaké spřízněné duše, je na spadnutí. Bude divadlo nebo 
nebude? Příští rok tomu bude sto let, kdy byl v Bačetíně založen ochotnický 
divadelní spolek, což je nejlepší základní kámen pro založení nového divadelního 
spolku v Bačetíně. Nebudu se zde zmiňovat o minulosti a fungování divadelního 
spolku, který zde dlouhá léta působil, protože k tomu nemám znalosti a nejsem žádný 
pamětník, abych mohl dlouho vyprávět. Chci vás tímto všechny oslovit a poprosit o 
pomoc. Takže zaprvé k výročí sta let od založení divadla v Bačetíně by si bývalí 
divadelníci zasloužily uspořádat alespoň malou výstavku. Prosím vás všechny 
prolezte doma půdy sklepy a almary a hlavně staré fotografie a zkuste najít cokoliv 
by se týkalo divadla a všeho s tím spojeným. Kdo víte o svém otci či dědovi,  
že hrával v divadle, potřebovaly bychom nějakou fotografii, buď v hereckém, nebo 
i v civilním, aby mohl tento ochotník být zmíněn na výstavě. Hlavně prosím o pomoc 
ochotníky,  kteří jsou mezi námi a pamatují toto kulturně bohaté období, aby se se 
mnou spojili. Plakáty, kostýmy, kulisy a různé poznámky a scénáře, toť poklad, který 
by bylo hodno vystaviti. Není problém originály  pouze naskenovat, aby při výstavě 
nedošlo k jejích poškození. 

Tak a teď to, co vlastně zákonitě muselo přijít, bude divadlo nebo nebude.  
Vy všichni, kdo byste měli zájem zkusit dělat divadlo a záměrně píšu dělat místo 
hrát, protože divadlo potřebuje kostýmy, kulisy, zvuk, prostě i to všechno, co se 
kolem divadla točí a hlavně i herce. Zatím jsme na začátku dlouhé cesty a oficiální 
znovuzaložení spolku by bylo až příští rok, tak už teď musíme začít sbírat střípky 
této skládačky. Nebojte se zkusit si zahrát nebo alespoň namalovat kulisu, popřípadě 
ji vyrobit a což takhle zkusit ušít kostým. Naším prvotním cílem by bylo odehrát 
alespoň jedno představení a to právě k příležitosti sta let od založení divadelního 
spolku. Jestli budou další, to se teprve uvidí, ale sám za sebe bych byl rád, aby 
nezůstalo jen u jednoho. Byla by škoda, aby tato součást Bačetína nadobro zmizela 
už jen proto, že je na co navazovat. Nakonec vám děkuji, že jste si přečetli tento 
článek až sem na konec  a doufám, že je to začátek něčeho, co obohatí kulturu v naší 
krásné obci. Nebojte se, horší jak u zubaře to nebude. 

Nakonec vám přeji krásný den a nezbytný kontakt na mě je email: 
hrondacz@gmail.com  popřípadě mi můžete nechat kontakt na obecním úřadě u paní 
starostky. 

                                                                                     Autor: Luboš Hronovský 
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Z historie pietních staveb v naší obci 
 
Nedílnou součástí výstavby  v Bačetíně i v Sudíně, jsou stavby pietní, církevní  

a místa posledního rozloučení.K těmto stavbám patří kaple v Sudíně, hřbitov  
v Bačetíně, a obřadní síň. Postaveny byly vždy naší obcí,at už pod hlavičkou MNV, 
nebo Obecního úřadu v Bačetíně, způsobem, který byl dán dobou svého vzniku. 
Všechny tyto stavby  slouží svému účelu i v současné době, během let jsou 
opravovány a zdokonalovány až do současnosti. Podívejme se tedy, jak to vlastně  
s   jejich výstavbou bylo. 

V dřívějších dobách /myšleno cca před 90-ti a více lety/ nebyla v naší obci žádná 
kaple, kostel, hřbitov ani jiné pietní nebo církevní místo, kde by mohly být konány 
církevní bohoslužby, důstojné rozloučení se zesnulými a jejich pohřbení. 
Vše probíhalo v obci  Bystré, kde byl kostel i hřbitov, občané evangelického vyznání 
pak využívali poměrně vzdálený hřbitov ve Rzech. 

První stavbou k uvedenému účelu postavenou, byla kaple v Sudíně.Podle 
záznamů v kronice z roku 1931 se o její výstavbě píše takto: 

Jedinou významnější stavbou v Sudíně jest kaplička, zasvěcená sv. Anně. Se 
stavbou započato roku 1921. Náklad na stavbu uhrazen z dobročinných sbírek. 
Dovoz materiálu, jakož i práce dělnické konány zdarma, rovněž dříví bráno  
z obecního lesa. Jako zajímavost je uvedeno, že základy kapličky kopal tehdejší 
nejstarší občan sudínský, bývalý starosta a otec tehdejšího starosty  Jan Novotný, 
zemřelý v roce 1927. Kaple byla dostavěna v roce 1923 z jara a v září téhož roku 
slavnostně vysvěcena panem farářem Antonínem Hejzlarem. Zvon kaple pochází  
z roku 1885, kdy byl pořízen za 100 zlatých  z pozůstalosti Jana Hartmana,čp.6.Tolik 
ze zápisu v kronice. 

Kaplička v Sudíně byla až do současné doby několikrát opravována. Již v  roce 
1926 byla nahrazena původní lepenková střecha krytinou eternitovou. Po mnoha 
letech, až v roce 2001 byla  firmou Makal zřízena opět nová krytina střechy  
a současně opravena fasáda.V roce 2007 byla v obnoveném výklenku umístěna 
socha madony, kterou zhotovil místní řezbář Jan Ježek z čp.18. 

Kaple v současné době již neslouží ke konání mší o Sudínské pouti, ani  není 
místem posledního rozloučení se zesnulými, jako tomu bylo v minulých desítiletích. 
Kaple byla před cca 10 lety odsvěcena a dnes je využívána hlavně při vánočním 
setkání našich spoluobčanů v době Vánoc, o Štědrém dni. 

   Další významnou stavbou, provedenou v první polovině padesátých let 20. 
století, byla výstavba hřbitova v Bačetíně. O potřebě výstavby obecního hřbitova 
bylo jednáno již koncem 40.let, ale teprve později byla stavba uskutečněna.  
V dochovalých zápisech se píše takto: 

  Dne 14.8.1948 byla na schůzi pléna Místního národního výboru v Bačetíně 
rozhodnuto zadat plány na stavbu staviteli Hanušovi z Opočna. Pověřena byla 
komise, která zajistí zhotovení všech plánů a ostatních náležitostí k tomu 
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potřebných. Rovněž bylo jednáno se zástupci okolních obcí, zvláště pak Sudína  
a Kounova. Obec Kounov byla požádána o spolupráci a finanční spoluúčast při 
stavbě hřbitova. Zastupiteli Kounova byla tato žádost zamítnuta. Reakcí na tuto 
skutečnost bylo odmítnutí pohřbívat občany Kounova na našem hřbitově, což již 
dnes neplatí. Poté byla pro stavbu zvolena hřbitovní čtyřčlenná komise. Při jejím 
jednání byli přítomni rovněž dva zástupci MNV ze Sudína, Miroslav Novotný  
a Ladislav Andrš a zástupce evangelické obce Benjamin Kočnar. Vlastní stavba byla 
započata na jaře roku 1953 a podle plánu měla být téhož roku dokončena. Ne vše se 
v této době dařilo včas provést a tak v zápise z 6.5.1953 uvádí předseda komise 
zprávu o postupu prací. Uvádí se,že jsou provedeny základy stavby v délce 32 m 
a tyto vyzděny. Dále se sděluje, že je nedostatek cementu. Doporučuje se, aby 
chybějící cement byl zatím vypůjčen od jednotlivých občanů. Rovněž je jednáno  
o přemístění navrhované stavby márnice do zadní části hřbitova mimo vlastní 
hřbitovní obvod. Se stavbou se pokračovalo  po celý rok 1953  a dále i v roce 
1954.Na konci téhož roku je stavba dokončena kromě oplocení a nedokončené 
márnice. Závěrečné práce byly pak provedeny i s výsadbou stromků v roce 1955.   

   Hřbitov během dalších let i desetiletích byl postupně upravován. V listopadu 
roku 1995 byla zbourána márnice a na jejím místě postaveno kolumbárium.  
V dalších letech musely být odstraněny přerostlé thuje, původně v řadách vysázené, 
které již ohrožovaly své okolí. V posledních letech byly u hřbitova osazeny lavičky 
a provedana nová výsadba.   

    Další významnou stavbou, která po cca 20 letech následovala, byla výstavba 
obřadní síně. Příprava projektu byla zahájena na počátku 70.let a jejím 
vypracováním byli pověřeni dva učitelé z Průmyslové školy stavební  
v Náchodě.Poté v roce 1975 byly i zahájeny výkopové práce  pro základy. Tehdejší 
Okresní národní výbor v Rychnově nad Kněžnou však projekt neodsouhasil a tak     
byly práce zastaveny a provedené výkopy zasypány. 

   Zadáno bylo vypracování nového projektu ing. Hartmanovi z Rychnova 
n.Kn./původem z Bystrého/.Projekt byl tehdy odsouhlasen odborem výstavby 
Okresního národního výboru v RK a jediným problémem byl kříž znázorněný v čele 
budovy. Ten musel být z výkresu odstraněn, aby byli tehdejší soudruzi spokojeni. 

      Stavební práce byly zahájeny v roce 1989 i když stavební povolení bylo 
vydáno až poté, tj. 19.4.1990. Stavba byla prováděna, jak bylo tehdy obvyklé v rámci 
akce "Z" a mnoho spoluobčanů zde odpracovalo své brigádnické hodiny. Základy 
byly vyhloubeny mechanizací JZD, beton pak dovážen z betonárky v Ohnišově. 
Zednické práce organizoval pan Josef Šala. Stavba pokračovala rychle a na počátku 
července roku 1990 již nastoupili tesaři na přípravu vazby  a během 14 dnů byla 
stavba pod střechou. Potíže nastaly s obstaráním krytiny střechy. Postupně se však 
podařilo obstarat tuto u podniku z Červeného Kostelce, který dodal plechovou 
krytinu i s provedením. Vnitřní truhlářské práce pak provedl pan Ježek z Ohnišova, 
obložení stěn pan Miloš Moravec z Bačetína. Kolaudační rozhodnutí pak bylo 
vydáno 1.7.1993  a tím byla obřadní síň připravena do provozu. Celkový náklad na 
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její výstavbu činil 975.087,-Kč.Obřadní síň byla poté vysvěcena biskupem 
Královéhradeckého kraje panem Karlem Otčenáškem a to dne 30.10.1993. 

Pozn.: Vypracování bylo provedeno za použití dostupných zápisů z dochovalých 
obecních kronik, dále zápisů schůzí MNV v Bačetíně a sdělení pamětníků. 

                                        Napsal: ing. Zdeněk Šlitr 
 

 

 
(Jan a Radomil Ježek, foto. Josef Hejzlar) 

 

Sváteční povídání 
 
Těžko bychom hledali člověka, který zatím netuší, že to opět uteklo jako voda  

a nejkrásnější svátky v roce, které jsou zpočátku plné shonu, velkého pečení, úklidu 
a příprav, aby se potom jako mávnutím kouzelného proutku mohly změnit ve svátky 
plné hojnosti, překvapení a radosti, jsou už hodně blízko. Děti nebudou moci dospat 
a netrpělivě se bude očekávat Ježíšek. Moc dobře se pamatuji, jak synovi svítili oči, 
když našel pod stromečkem dárky. 

Od té doby se toho u nás  moc změnilo, syn už není malý Vašík, ale dospělý 
mužský a já si už 13 let jen představuji ty jeho světýlka v očích. 

Protože před tou řadou let jsem se právě o Vánocích stala nevidomým člověkem. 
Tyto sváteční chvíle prožívám úplně jinak než ostatní.  

Hned na začátku se musím bez mučení přiznat, že nepatří k mým oblíbeným. 
Pamatuji si moc dobře, jak to všude svítí, vše je vyzdobené a já jen vnímám, jak jsou 
lidi okolo mě nervózní, každý spěchá a málokdo má chuť mi pomoci, když se chci 
třeba v obchodě na něco zeptat. Celý rok jsem smířená, že svět plný barviček už není 
pro mě, ale v tyto sváteční dny o tom nějak moc přemýšlím.  

   Na Štědrý den, když si jdu s Vašíkem a Sonym pro Betlémské světlo, chvíli  
se v kostele zastavím a jen tak pro sebe a ještě pro ty, co mě tam někde nahoře určitě 

Foto hřbitova v Bačetíně, červen 
1954, před dokončením stavby  
z rod. alba paní Ševcové 

Umístění Madonny do výklenku 
kapličky v Sudíně - 2006 
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slyší, se ptám, proč zrovna já? Vánoce, ale skončí a ta Renata, která byla nějaká 
rozhozená, se zase ztratí a bude tady opět ta smířená Renata. 

Po Vánocích se bude blížit čas, kdy se letošní rok během chvilky změní na rok 
minulý a než se tak stane, asi každý z nás si na chvilku sedne a bude hodnotit ty 
uplynulé měsíce. Já jsem to udělala dnes, a proto vám do Bačetína píši tyto řádky.  

Rok 2013 toho přinesl dost. Navštívila jsem s mým psím průvodcem mnoho škol, 
domovů důchodců a školek. Sony je mezi lidmi rád, i když je to už dědoušek a na 
jaře jde do důchodu a k nám přijde psí junior, který převezme jeho povinnosti. Sony 
bude doma už jen na mazlení a bude odpočívat po těžké službě, kterou se mnou měl.  

Stalo se, ale i dost hrůz. Opět v naší zemi řádily povodně a díky jim jsem poznala 
vaši paní starostku. Obrátila jsem se na ni  
s žádostí za Červený kříž o pomoc. My všichni 
jsme pak pomohli postiženým humanitární 
sbírkou. Za vaši velkou pomoc bych vám chtěla 
moc poděkovat. Bylo odvezeno 5 plných 
velkých aut do míst, kde bylo okamžitě potřeba 
pomoci. 

S dětmi z Bačetína jsme si užili společně jedno dopoledne a to, když jsem 
navštívila se Sonym a ještě jedním psím klukem tábor, který se ve vaší vesnici 
pořádal. 

Proto, když tak tady u kávy bilancuji ten rok, který se chystá skončit svoji vládu, 
vzpomínám i na Bačetín a jsem moc ráda, že s paní starostkou jsme zůstaly dál  
v kontaktu a třeba na příští rok opět něco vymyslíme a užijeme si společné chvíle. 

         
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
V tom ještě pořád letošním roce se mně podařila jedna věc, na kterou jsem se 

dlouho chystala. Nemohla jsem najít človíčka, který by do toho se mnou šel, protože 
kvůli mému chatrnému zdraví jsem nechtěla být na vše sama. Co kdyby nastaly 
problémy a moje transplantované orgány se rozhodly, že už se jim v mém těle nelíbí. 
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   Nakonec se mi ozvala kamarádka z Pardubic, která je slabozraká a je taky 

majitelkou vodícího psa. No a v červenci bylo založeno o.s. Přátelé vodících psů.  
Je tu pro všechny, nejen pro nevidomé, kdo má sám psa, nebo mu nevadí jejich 
přítomnost, ten může být našim členem. Ve sdružení se budeme snažit chystat akce, 
kde by se svět vás „koukavců“ spojil s tím našim světem tmy a všichni si to vždy 
užili. Hlavní náplní je taky pomáhat zrakově nevidomým s jejich problémy, které 
mají se svými čtyřnohými průvodci, nebo by psa chtěli, ale nemají na něho.  
V současné době už si musí každý žadatel o vodícího psa  část ceny zaplatit. Ve státě 
nejsou finance a je jasné, že pro někoho je částka úplně nepředstavitelná. Proto 
oslovujeme s Janou sponzory a prosíme o finanční dary. 

   Vše o nás najdete na našich stránkách: www.pomahajinam.cz. 
 Stránky jsou pravidelně aktualizovány a budu se těšit, že si s námi někdy 

vyrazíte a společně si to užijeme. 
 
    Na konec mého psaní, bych vám všem chtěla popřát do nového roku hlavně 

pevné zdraví, hodně chuti a elánu do života i práce. Ať máte vedle sebe lidičky, kteří 
umí někdy vypnout mozek a řídit se tím, co jim napoví jejich srdce. 

Je ještě jedna důležitá věc a to je LÁSKA. Ať v novém roce je vám dopřáno být 
jejím velkým příjemcem, ale i dárcem. 

 
    Renata a Sony 
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Noční špacír 
 
V červnu pro nás pan Stodůka opět připravil Noční špacír z Bačetína na Špičák. 

Nálada byla výborná a slunce opět vyšlo. I když letos velmi zajímavě. Na východní 
straně Špičáku svítilo sluníčko a na opačné straně poprchávalo. Děkujeme „proviant 
týmu“ za snídani v trávě a Mildovi za organizaci. 
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Příměstský tábor v Bačetíně 
 
O letošních letních prázdninách se v prostorách Rotundy uskutečnil 1. pří-

městský tábor  v  Bačetíně pod vedením pana Martina Fabiána.   
Tábor měl 2 týdenní turnusy, počáteční nejistota o naplnění stavu se s prvním 

turnusem změnila v jistotu nedostatku míst.  
Celá akce nesla název Kdo si hraje, nezlobí a měla za úkol nejen pomoci 

zaměstnaným rodičům v každoroční prázdninové otázce kam s ním?, ale především 
připravit spoustu her a dětských bláznivin pro špunty, děti větší i zúčastněné 
dospěláky. 

 
Přesto, že počasí dodalo vedra větší než příjemná, udělala parta dospělých kluků 

a holek maximum pro úsměvy dětí. Z obou týdnů jsou krásné snímky k nahlédnutí 
ve fotogalerii na webu OÚ Bačetín. 

    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Hry v lese                                                 Rybičky, rybičky, rybáři jedou…. 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                Největší legrace… 
 

Kromě hraní desítek her se za dětmi přijela např. podívat paní Moravcová  
se slepeckým psem Sonym, vojáci z Klubu voj. historie z Dobrušky vyprávěli  
o zbraních, ke slovu přišly džberovky, šlo se do Kounova na zmrzlinu, spoustu 
smíchu přinesly i vodní radovánky na plachtě. O tom a mnohém jiném mohou 
vyprávět děti, které se zúčastnily.  
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Velký dík touto cestou patří Martinu Fabiánovi, Jitce Hadvichové, Dáše 
Syrovátkové, Dianě Syrové a jejich rodinným příslušníkům za pomoc, Dušanovi 
Matohlínovi za fotografie, Luboši Hronovskému a Pavlíně Markové, že byli po 
týdnu vedoucími, ale i všem ostatním, kdo přiložil ruku k dílu a pomohl tak znásobit 
spokojený výskot dětí. Děkujeme paní starostce a obci Bačetín za propůjčení místa 
a počasí :o). 

 Jana Tomešová 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

               První turnus                                                  Druhý turnus 
 

Stezka odvahy 
 
Jak se stalo již tradicí, uskutečnila se třináctého září stezka odvahy nejen pro děti, 

která se tentokrát nesla v duchu Kačenky pohádkové říše. Přípravy byly započaty 
nejméně týden dopředu. Musela se naplánovat a projít trasa aby byla schůdná  
a strašidla měla svá stanoviště. Domluvilo se, kdo za jakou postavu půjde a mohli  
se chystat masky. Nemělo by se prozrazovat, kdo byl v jaké masce, ale myslím si, 
že lidé kteří věnovali tolik úsilí přípravám, by si  zasloužili být jmenováni. Sami  
si řekněte, koho jste poznali a koho ne. Pod maskami byli skryti: Kevin Sivák, Vojta 
Hadvich, Matěj Syrovátko, Martin Tomeš, Adélka Vymetálková, Pavlínka Marková, 
Denis Sitora, Jindra Zelená, Luboš Hronovský, Gábina Prýmusová, Růža 
Hartmanová, Martina Špůrová, Vendy Marvalová, Dalibor Purm, pan Tonda ;-), 
Martin Hadvich, Martin Fabián, Hanka Vymetálková, Alena Petrová, Jana Matějů, 
Diana Syrová, Iveta Pelinková, Jitka Hadvichová, Kuba Mencl, Domča Böthig, 
Tomáš a Filip Marvalovi. Technické zázemí na trati zajišťovaly Dáša Syrovátková 
a Gabča Purmová. 

             
Pátek třináctého, magické datum, které dalo stezce větší náboj tajemnosti, nám 

také přineslo půl hodiny před začátkem pršení. Pršelo a pršelo a chvilku míň  
a chvilku víc, ale pořád jen pršelo a byla tma a chladno, takže stezka opravdu jen pro 
odvážné. A že se jich sešlo! Na čtyřicet odvážných dětí a zhruba stejný počet 
dospělých. Teď uhádněte, kdo se bál víc. 
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 Za všechny strašidla chci všem statečným poděkovat, že přišli, protože všichni 
ti, kdo stezku připravili, to dělali pro ně. A jejich jediná odměna byla ta, že se sem 
tam někdo lekl nebo ustrašeným hláskem řekl DOBRÝÝÝ DÉÉÉN. Neslyšeli jsme 
žádné negativní ohlasy a doufáme, že to nikdo neodstonal. Babinec odvedl zase kus 
dobré práce a patří mu zato dík jakožto i všem ostatním. 

Tradičně po stezce hasiči zajistili občerstvení a děti si mohly opéct párky.  
Po povinném vyfocení se strašidla nahnala k baru, aby se zahřála lahodným mokem. 
Pro některé vytrvalce stezka odvahy skončila leckdy odvážným návratem domů  
v hodně pozdních hodinách. Cenzurované fotky jsou na webových stránkách obce  
;-). Dnes už jen vzpomínáme, ale můžete se s námi těšit na další stezku odvahy 2014. 
Kdo ví, v jakém se ponese duchu? 

                                                                Autor: Rampušák 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Babincové klubování 
 
Tak jsme se konečně dočkali! Od října se opět s dětmi scházíme na Babincovém 

klubování, které se koná každou středu od 17. hodin pod střechou OÚ Bačetín.  
I tentokrát máme pro děti vymyšlený rozmanitý 
program. Jednotlivé výrobky a výtvarné práce dětí  
si všichni mohou prohlédnout v místním obchodě a na 
chodbách obecního úřadu, kde je vystavujeme. 

Máme za sebou výrobu vlaštoviček, netopýrů  
a strašidýlek. 23. 10. 2013 jsme se sešli v místní 
Rotundě, kde jsme byli všichni až po uši zabráni do 
dlabání dýní. Strašidelné dýně, které jsme si vyrobili, 

potom zdobily vchody mnoha domů v Bačetíně i v Sudíně. Kromě výtvarně 
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zaměřených podvečerů jsme si užili čtení pohádek, stavění se stavebnicí Lego  
a promítání pohádek, ke kterým text četly starší děti. 

Také se připravujeme na místní vánoční výstavu. Pro tuto příležitost každý 
zhotovil originální vánoční ozdobu. Ještě nás čeká výroba vánočních řetězů. 

Opět budeme vytvářet jedinečný kalendář pro rok 2014. Poslední letošní 
klubování zakončíme zdobením perníčků. To 
mělo proběhnout 11. 12. 2013, ale z důvodu 
konání vánoční besídky v místní mateřské škole 
bude přesunuto na pátek 13. 12. 2013.  
 I po vánočních svátcích se budeme nadále 
scházet a užívat si středeční podvečery. Tímto jste 
na ně všichni srdečně zváni. 

Alena Petrová 
 

Podzimní putování s panem Stodůlkou 28.10.2013 
 
Kdo vyrazil s námi a slavil státní svátek v přírodě, určitě neprohloupil. Podzim, 

jako letos už mnohokrát, nám ukázal svou příjemnou tvář, takže nálada byla výborná 
od samého počátku. Sraz byl v 9:45 u autobusové zastávky a v 10 hodin jsme vyrazili 
autobusem do Dobrušky, kde nám za několik minut navazoval jiný autobus do 
Bílého Újezdu, kam jsme dorazili kolem půl jedenácté. Zde se přidalo ještě několik 
přátel toulavých bot, celkem nás tak bylo 25? A k tomu několik čtyřnohých 
domácích mazlíčků. 

Z Bílého Újezdu jsme se vydali k našemu prvnímu cíli, což byl areál lomu Masty. 
Trasa vedla přes malou obec Roudné, kde jsme obdivovali roubené chaloupky, 
typické pro oblast Orlických hor a podhůří a také upravené zahrádky, pomalu  
se ukládající k zimnímu spánku. Lomem, který je rozdělen na 2 části, protéká potok 
Dědina, který zde má přítok. Tím je Lomský potok, jenž do areálu lomu vtéká 
způsobem vskutku originálním, 9 metrů vysokým vodopádem, vzniklým odtěžením 
části svahu. Zde jsme se stihli, krom obdivování krásy vodopádu i občerstvit  
a vyfotit. Vodopád se nachází v tzv staré části lomu na levém břehu Dědiny, kde se 
dnes již netěží. Posléze jsme se vydali do druhé části lomu, na pravém břehu Dědiny, 
kde stále probíhá poměrně masivní těžba kamene, jenž se nazývá metabazit, česky 
řečeno břidlice. Prošli jsme areálem, kde dochází ke zpracování již vytěžené horniny 
a na chvíli se zastavili nad kráterem, kde dochází k samotné těžbě pomocí velkých 
bagrů. Vše nám odborně popsal pan Stodůlka, který zodpověděl i zvídavé dotazy 
účastníků.  

Z lomu jsme se vydali po místní cestě loukami k severní části obce Masty. I zde 
probíhali na zahrádkách a polích zemědělské práce. Po silnici směr Dobré jsme 
pokračovali k dalšímu cíli, což bylo občerstvení na Pasekách. Cestou jsme prošli 
přes malebnou obec Lhota Netřeba, na jejímž konci se v rybníčku napili i pejsci, 



 
 
 

24

kteří byli již značně žízniví. Přes samoty a zemědělské usedlosti jsme pokračovali 
střídavě lesy, poli a loukami, až jsme dorazili ke stavení, kde nám bylo nabídnuto 
občerstvení. Všichni si velmi pochvalovali kulinářské umění pana Petra, který stíhá 
vařit, točit nápoje a obsluhovat.  

S plnými žaludky jsme se asi po hodinovém posezení vydali na poslední část 
trasy, vedoucí přes Spáleniště, z velké části překrásnou přírodou Podorlicka. Minuli 
jsme i louku, kde loni přistáli ufoni, aby prověřili odvahu účastníků stezky odvahy  
a pak se nám již otevřel výhled na Bačetín. Účastnící se ještě stihli dohodnout, že se 
jistě opět sejdou na předsilvestrovském špacíru, jehož cíl bude včas oznámen,  
a rozešli se do svých domovů plni zajímavých zážitků a dojmů. Ale také s domácím 
úkolem – navrhnout cíle pro příští putování bačetínských turistů.  

Nápady předávejte paní Stodůlkové do obchodu.                               Denis Sitora 
 

 
 
 
 
 
 

 
Rybí kostička 

 
Blíží se čas, na který se těší asi nejvíce děti, čas vánoční. Čas nejen nadělování 

dárků, ale také setkávání a s ním spojené hodování. 
Což se ovšem nemusí týkat jen nás lidí. Velmi často chceme v dobrém úmyslu 

přilepšit i čtyřnohým členům rodiny. A ačkoli se lidé někdy obávají tradiční rybí 
kostičky, ta zejména u psů nebývá častým problémem. Častěji se v tomto období 
setkáváme s tzv. "dietní chybou". Pod toto označení patří překrmení nebo krmení 
něčím, co sice není zkažené, ale zvíře na danou "dobrotu" není zvyklé, anebo ji 
dostane v množství, na které není zvyklé. Tyto skutečnosti mohou vyvolat zažívací 
obtíže - nejčastěji zvracení, průjem nebo kombinaci obojího. Tyto příznaky může 
způsobit samozřejmě i něco, co si najde pejsek sám venku při procházce, nebo slízání 
či pozření většího množství sněhu. 

Ať už se vyskytne kterýkoli z příznaků, prvním opatřením by měla být hladovka 
a podávání pouze tekutin v malém množství a v kratších intervalech. Pokud zvíře 
zvrací i po podání malého množství tekutiny, je třeba zastavit jejich podávání  
a vyhledat odbornou pomoc. Pokud přijímá tekutiny bez obtíží, můžeme po  
24 hodinách ( u štěňat i po kratší době -cca 12 hod ) začít s podáváním dietní stravy 
(např. rozvařená rýže, bílé maso, příp. mrkev). Opět je dobré začít s malými dávkami 
a častěji a postupně objem zvětšovat a frekvenci snižovat. Po 3 dnech je možné 
přecházet na původní stravu, na kterou bylo zvíře zvyklé před obtížemi. 
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Občas se setkáváme s pozřením obalů od něčeho, pro psy, voňavého jako jsou 
různé mikrotenové sáčky, kousky provázků z uzenin apod. Takové případy se 
obtížně diagnostikují – tyto předměty jsou rentgen nekontrastní, tzn., že na běžném 
rentgenovém snímku jsou těžko identifikovatelné. Proto se přimlouvám, aby tyto 
obaly nekončily v kuchyňském koši, odkud voní a pro psy a kočky je to velmi silné 
pokušení, ale alespoň v popelnici, nebo příslušném kontejneru. 

Dalším problémem v tomto období bývá strach zvířat ze zvuků doprovázejících 
zábavnou pyrotechniku. Ideální je přečkat toto období někde "mimo civilizaci". 
Většina lidí ale takovou možnost nemá. Pokud je to možné, umístěte zvíře  
v místnosti uprostřed bytu, či domu. Doporučuje se pustit rádio, či televizi pro 
vytvoření zvukové clony a je dobré zůstat se zvířetem. Pokud ovšem víte, že zvíře 
i přes tato opatření propadá stresu a panice, lze preventivně použít zklidňující 
medikaci ve formě gelu, či tablet. Rozhodně nedoporučuji podávání preparátů  
z domácí lékárničky (např. Diazepam), které může rozrušení paradoxně ještě 
umocnit. 

V neposlední řadě se v zimním období setkáváme s kožními problémy  
v meziprstí, způsobených chůzí po nasolených komunikacích. Tlapky lze 
preventivně ošetřit nějakým k tomu určeným ochranným krémem. Nedoporučuji 
sádlo a to ze dvou důvodů: 1) některé může být solené a 2) obvykle je pro psy chutné, 
takže je po ochraně ještě, než se vyjde na vycházku… 

Po každé vycházce je dobré tlapky osprchovat a pak meziprstí důkladně vysušit. 
Psům malých a zejména krátkosrstých plemen, kteří dlí většinu dne ve 

vytopených bytech není od věci pořídit na zimu nějaký teplý obleček.  
Závěrem bych ráda popřála všem krásný zbytek roku 2013 a v příštím roce 

zdraví, štěstí, spokojenost. 
Ivana Štachová 

Hlucké skály 
 

Mnoho z Vás jistě zaregistrovalo, že nad Hlukami směrem na Deštnou u odbočky 
na Šediviny-Bažiny vytěžili těžaři během léta další kus lesa. Tím se odkryly i skály, 
kterých si většina lidí do té doby ani nevšimla. Pozornost kolemjdoucího člověka 
upoutají především třpytící se plakety a kovové řetězy na vrcholcích.  

Tyto úpravy má na svědomí můj manžel Lukáš. Na zdejších, v té době ještě 
neodjištěných, skalách již lezl s kamarády lezci asi před osmi lety. Koncem 
minulého roku ho na tato místa znovu přivedl švagr Erich s tipem na další možnost 
lezení. Vznikla tak myšlenka osazení pár cest nýty a řetězy pro vyšší bezpečnost  
a tím i možnost využívat skalky lezci z okolí. S manželem v současné době bydlíme 
v Novém Městě nad Metují, kde se nachází cvičná lezecká oblast zvaná HIS patřící 
horolezeckému oddílu Vrchoviny (HOVRCH), kterého jsme členy. V HISu jsme 
také dosud trávili nejvíce volného „lezeckého“ času. Člověku se ale po pár letech 
oblast okouká a především hledá poblíž i jiné typy lezení co do druhu materiálu. 
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Pozemek, na kterém se skalní útvary nachází, je ve vlastnictví rodiny Colloredo 
Mansfeld, od které jsme po laskavém svolení dostali oficiální povolení v podobě 
nájemní smlouvy. Během zimy se navíc do projektu vložil i HOVRCH, který nám 
přislíbil finanční podporu na jistící materiál. Začátkem jara, po právním nabytí 
nájemní smlouvy, tedy ještě za sněhu, jsme se s manželem pustili do čištění skal od 
všudy přítomného lišejníku, mechu a částečně i hlíny. Troufám si říci, že 90% skály 
se octlo pod našimi kartáči a smetáky. Poté Lukáš přelezl jednotlivé cesty, vyznačil, 
kde se bude vrtat a od té doby jsme na Hluky v autě vozili vždy i centrálu s vrtačkou. 
V tu dobu jsme se samozřejmě ještě proplétali mezi kmeny stromů, větvemi, tahali 
jimi prodlužovačku od centrály k vrtačce. Jak ale jistě všichni víte, začátek roku  
z velké části propršel, takže jsme se často vraceli domů s nepořízenou. Po vyvrtání 
se totiž musí díry okamžitě zalepit chemickou kotvou, aniž by se do nich dostala 
voda. Nakonec vyplulo na povrch, že lezeckých cest tu bude daleko víc, než jsme 
předpokládali. Celkem jich v tomto sektoru vzniklo 26 a to v různých obtížnostech.  

Po ukončení prací v „horním sektoru“ se manželova pozornost upnula na „sektor 
dolní“. Ten se nachází o něco blíže ke Kounovu, taktéž po pravé straně, přímo 
naproti turistickému odpočívadlu. Tyto skály již kompletně vyčistil a osadil jištěním 
Lukáš sám, jen s pomocí několika členů HO Vrchoviny. Vzhledem k právě 
vznikajícímu průvodci k výročí 50. let organizovaného horolezectví v Novém Městě 
nad Metují, kterého budou Hlucké skály součástí, měl na dokončení celkem málo 
času. Nakonec zde vzniklo 13 cest, mezi nimiž je i jedna s obtížností 9+/10- místní 
klasifikace UIAA, což je jedna z nejtěžších cest v okolí. U obou sektorů by se měly 
v nejbližší době objevit i informační tabule, na kterých se případně můžete dočíst 
více o typu skály, obtížnostech, názvech skal a v neposlední řadě zde bude návštěvní 
řád, který je třeba dodržovat. 

Průvodce, o kterém byla řeč výše, si bude možné zakoupit začátkem příštího roku 
v infocentru či knihovně v Novém Městě nad Metují a pár výtisků by se mělo octnout 
i na baru v kounovské hospodě.                             Kamila Pecharová – roz. Smolová 
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Mistrovství ČR v historickém lyžování 2014 
4.ročník s mezinárodní účastí 25. ledna 2014 

 

Místo konání: Lyžařský areál Juráška, Olešnice v Orlických horách 
Pořadatel: JURÁŠKA - Lyžařský oddíl, HOVRCH - Horolezecký oddíl Sokol 
Vrchoviny 
Disciplíny: 

-  MČR v historickém lyžování: 
- Slalom - klasickým dvoukolovým systémem - lyžaři budou rozděleni dle 

vypsaných kategorií.   Pouze dětská kategorie absolvuje jen jedno kolo! Startovat se 
bude intervalově, abychom vše stihli a do startovní listiny se bude nasazovat podle 
výkonů z minulých ročníků! 

- Jasankros – nová disciplína, která se jak již název napovídá bude podobat 
Skicrossu. Do Jasnakrosu se nominuje vždy maximálně prvních osm závodníků  
v každé kategorii z klasického slalomu. Startovat se bude po čtyřech závodnících 
KO systémem dle předchozích výsledků. Finálové umístění určí vítěze. Každý 
kontakt, který je prováděn úmyslně za účelem shození, nebo vytlačení soupeře z trati 
vede k diskvalifikaci – posuzuje rozhodčí. Závod proběhne na stejném svahu, jen 
přibude několik zpestření na trati v podobě vln, nerovností, malých skoků a také 
krátkého běhu do kopce.  
Kategorie: 
Slalom: 

- děti do 14let dřevěné lyže s volnou patou  
- ženy dřevěné lyže s volnou patou bez hran TELEMARK bez rozdílu věku 
- ženy dřevěné lyže s volnou patou bez hran 40let a více 
- ženy dřevěné lyže s volnou patou bez hran 15-40let 
- muži dřevěné lyže s volnou patou bez hran TELEMARK bez rozdílu věku 
- muži dřevěné lyže s volnou patou bez hran  50 let a více 
- muži dřevěné lyže s volnou patou bez hran 15-50 let  
- muži dřevěné lyže s hranami   50 a více 
- muži dřevěné lyže s hranami   15-50 let  
 

Pozor !! 
- Z technických a časových důvodů je možné startovat pouze v jedné kategorii!  
- Pokud se do jedné kategorie přihlásí méně jak čtyři závodníci, můžou být  

   zařazeni do nejbližší kategorie. 
Jasankros: 
Soutěž proběhne ve stejných kategoriích, vždy maximálně osm nejlepších  
z klasického slalomu 
Do soutěže není možné se přihlásit, ale pouze nominovat z klasického slalomu! 
Závody proběhnou na sjezdovce 400m dlouhé s převýšením 100m. 
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! Účastníci mladší 18 let musí mít souhlas zákonného zástupce! 
Divácká soutěž: 

Nejlepší funclub, který bude během závodů nejvíce vidět a slyšet vyhrává basu 
piv od Pivovaru Bernard. Zvítězit může pouze funclub, který bude férově fandit 
všem. Nezapomeňte tedy transparenty, zvonce, řehtačky, trubky a další nástroje!  
Předepsané vybavení pro závodníky na starých lyžích  

Účastnit se závodu v historickém lyžování může pouze závodník na dřevěných 
lyžích (u nás řečených „Jasankách“), v oblečení odpovídajícím té době! Boty jsou 
akceptovány pouze kožené, ne plastové lyžáky! V kategorii bez hran nesmí mít lyže 
jiné než dřevěné hrany a vázání musí dovolit zvednutí paty minimálně 5cm nad 
podložku, což bude kontrolováno na startu! Dále bude z bezpečnostního hlediska  
na startu kontrolována úplnost a „bezpečnost“ vázání, aby nedošlo k tomu,  
že někomu ujede lyže hned v prvním oblouku. Jde o to aby byly řemínky všude kde 
mají být, nebyly natolik zpuchřelé, že se rozpadají při minimálním zatížení a byly 
dostatečně dotažené. Závodník nemusí být puštěn na start! 
Startovné: 
Dospělí – 100,-Kč      Děti -  20,-Kč 
Startovné je na všechny závody během dne a hradí se při registraci v den závodu.  
V ceně jsou lyžařské vleky ve skiareálu Juráška na celý víkend, upomínkový 
předmět s logem závodu a drobné dárky od sponzorů.  
Program závodního dne 25.1.2013: 
Prezentace a startovní čísla07:30-08:30 
Prohlídka tratě a volný trénink 08:30-09:15 
Start 1.kola dvoukolového slalomu 09:30 
Start 2.kola slalomu12:00 
Slavnostní vyhlášení klasického slalomu + nominovaných na Jasankros 15:00 
Start Jasankrosu  15:30 
Zakončení s ohňostrojem17:30 
Slavnostní vyhlášení Jasankrosu17:45 
Začátek vystoupení živé hudby v chatě Juráška 20:00 
Posezení a zábava až do rána v baru chaty Juráška a nebo za příznivých podmínek 
na diskotéce u ledového baru na sjezdovce (hudba, tanec, soutěže atd.) 
Ceny pro vítěze: 

Ve všech soutěžních kategoriích budou prvním třem předány originální medaile 
a vítězům hodnotné věcné ceny od sponzorů. 

Organizátor neručí za jakékoliv ztráty, zranění či poškození na osobách nebo 
věcech. Závodníci soutěží a návštěvníci se zúčastňují mistrovství na vlastní riziko. 
Organizátor neručí za odložené předměty. Účastníci mistrovství nejsou během 
tréninku ani závodů pojištěni! 

Přihlášky posílejte do 22.1.2014 na mcr@jasanky.com  nebo volejte o info na 
mobil +420 724010961.Na pozdější přihlášky již nemusí být z kapacitních důvodů 
brán zřetel!! 



 
 
 

29

Veškeré další zajímavé informace a novinky sledujte na www.jasanky.com 
Péče o lesní zvěř v zimním obdobíy 

 
Pro zvířata ve volné přírodě mohou mrazivé dny spolu s nedostatkem potravy 

znamenat velké ohrožení. Aby přežila zimu bez větších problémů, musejí myslivci 
pravidelně plnit krmelce kvalitní potravou. 

Základním krmivem jsou krmiva objemová, jako je kvalitní luční seno, které by 
mělo být zvěři předkládáno v pravidelných intervalech, protože obsahuje vlákninu  
a navíc je to přirozená potrava pro zvěř. Můžeme využít i další objemová krmiva, 
jako je čerstvá siláž nebo senáž. 

Objemové krmivo myslivci doplňují i takzvaným krmivem jadrným. 
Je důležité dbát na to, aby byl zvěři předkládán jenom oves. Ten je pro zvěř 

vhodný, obsahuje hodně vlákniny a množství energie, která je obsažena v jádru. 
Naopak bychom se měli vyvarovat přikrmování pšenicí nebo žitem. Jednak tato 
krmiva obsahují málo vlákniny, ale hlavně obsahují lepek, který způsobuje zvěři 
zažívací potíže. 

Přilepšit zvířátkům můžeme i my, třeba při rodinné procházce. Které potraviny 
ale do krmelce nepatří? 

Pečiva bychom se měli při krmení zvěře spíše vyvarovat - absorbuje hodně 
vlhkosti, takže rychle plesniví a jakákoliv plesnivá strava zvěři spíše škodí.  

Naopak, pokud jste si na podzim nasbírali kaštany nebo máte doma přebytek 
mrkve, do lesa je určitě vezměte. 

Zvěři chutnají i jablka nebo zbytky jakéhokoliv ovoce nebo zeleniny  
z domácnosti, ale vždy je nutné takové krmení předkládat jenom v malém množství. 
Musíme si uvědomit, že zvěř je většinou přežvýkavá, tráví pomocí bakterií ve 
střevech a ty vyžadují určitou stálost v potravě. Seno, siláž, krmiva, která mohou být 
předkládána během celé zimy, mají stálou kvalitu a pro zvěř jsou skutečně 
nejvhodnější. Zpestření v podobě ovoce je žádoucí jen v malém množství, právě aby 
nezpůsobovalo zvěři trávicí problémy. 

Pokud chcete s sebou na zimní procházku do lesa vzít svého čtyřnohého 
kamaráda, myslivci doporučují vést ho na vodítku. Pokud pes zavětří divoké prase 
nebo srnce, můžete ho pak v lese hledat i několik hodin. A především, může zvěři 
ublížit. 

Jakékoliv štvaní je pro zvěř vysilující. Zvěř, zvláště srnčí, se svými malými 
kopýtky snadno boří do půdy či oranice a pes, který má tlapku nepoměrně širší, se 
po takovém povrchu pohybuje rychleji a snadněji a způsobuje zvěři obrovské ztráty 
energie. Navíc když je zvěř nucena v mrazivém počasí k rychlému pohybu, je po 
úniku, při následném zalehnutí, náchylná k zánětům horních cest dýchacích, vznikají 
i zápaly plic a potom zbytečně jednotlivé kusy umírají. Je rozhodně lepší tomu 
předcházet. 

zdroj: Lesní zvěř 



 
 
 

30

 
 

Přijímá od 10. prosince vánoční objednávky na 23. a 24. prosince. Objednat lze 
vinné klobásy, vlašský salát, pečivo (rohlíky, housky, chléb, veky, vánočky)  
a houskové knedlíky. Obchod také nabízí uvázání vánočních balíčků dle volného 
výběru. Dále se budou přijímat i silvestrovské objednávky na dny 30. a 31. prosince. 
Začátkem prosince bude také možnost zakoupit si v obchodě těsta na vánoční 
cukroví. 

Hodně štěstí a zdraví do nového roku a příjemné prožití vánočních 
svátků přeje Monika Stodůlková 

 
Plánované akce: 

 
Klubování 11.12.2013 (zdobení perníčků) bude z důvodu vánoční besídky v MŠ 
přesunuto na pátek 13.12.2013 

- 24.12.2013 od 22 hod zpívání v kapličce v Sudíně 
- 30.12.2013 Předsilvestrovský špacír 
- Po Novém roce bude zveřejněn nový program Klubování 
- Masopust 
O všech akcích budete předem informováni způsobem obvyklým!!! Také si 

hlídejte obecní web, když se něco děje, vždy to tam najdete… !!! 
 

Recepty pro zimní pohodu 
 

Grilovaný štrůdl s vanilkovou omáčkou 
O tom, že tradiční štrůdl se dá připravit nejen v troubě, ale třeba také na grilu, 

vás přesvědčíme následujícím receptem. 
600g listového těsta, 120g cukru krystal, 1g skořice, 50g vlašských ořechů, 1kg 

jablek, 2ks vajec, 20g strouhanky, 100g hladké mouky, 80g hrozinek, 30g 
vanilkového cukru, 50ml rumu, 100g cukru moučka, 350ml smetany ke šlehání 

Postup: Jablka umyjte, oloupejte a nakrájejte na plátky. Přidejte cukr, skořici, 
hrozinky namočené do rumu, vanilkový cukr a sekané vlašské ořechy. Listové těsto 
rozválíme na obdélník (použijte hladkou mouku na podsyp, aby se těsto nelepilo). 
Takto připravené těsto nejprve zlehka posypte strouhankou a poté navršte do středu 
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těsta jablečnou směs, nakonec vše zabalte. V průběhu balení potírejte okraje 
rozšlehaným vejcem, aby těsto dobře drželo u sebe. Přesuňte na pás pečícího papíru, 
celý štrůdl potřete rozšlehaným vejcem a horní stranu propíchejte v několika místech 
vidličkou. Vložte do vyhřátého grilu a pečte do zlatova cca 20 min. Po upečení 
posypete moučkovým cukrem. Uvařte vanilkový pudink podle návodu na obalu  
a rozřeďte o smetanou ke šlehání. Hotovou omáčkou polévejte jednotlivé porce. 
Horká čokoláda na zahřátí 

 Víte, že tato zimní pochoutka obsahuje víc antioxidantů než červené víno a umí 
vyvolat stejné pocity štěstí, jako prožívají zamilovaní? Navíc má protistresové 
účinky, pomáhá proti kašli i bolestem hlavy, a dokonce prý posiluje cévní stěny. 

150g čokolády s obsahem kakaa nad 60%, 250ml mléka, 1 zarovnaná lžička 
solamylu 

Postup: V nádobě s dvojitým dnem rozehřejte čokoládu na teplotu přibližně 
50°C. Ve druhé nádobě přiveďte k varu mléko a za stálého míchání jím zalijte 
rozehřátou čokoládu. V malé trošce vody rozpusťte solamyl, přidejte k čokoládě na 
zahuštění s neustále přitom promíchávejte, dokud se čokoláda a mléko nespojí do 
husté směsi.  

Pokud vás tato základní verze začne nudit , zkuste jí dodat „švih“ pálivými 
papričkami. Nejprve do mléka přidejte jednu malou sušenou čili papričku, přiveďte 
k varu a odstavte. Až mléko zchladne na teplotu kolem 50°C, přes cedník ho přilijte 
k rozehřáté čokoládě, jak je uvedeno v předchozím postupu. Jindy zase můžete 
zkusit drcenou vanilku nebo kousek skořice. 

zdroj: časopis Domov 
 

Vše nejlepší našim jubilantům 
 
Marie Štěpánová  oslavila 89. narozeniny 
Jaroslava Ševcová oslavila 83. narozeniny 
Jaroslav Klekner oslavil 80. narozeniny 
Miloslava Moravcová oslavila 75. Narozeniny 
Miroslava Zejdová oslavila 75. narozeniny 
Milan Marval oslavil 75. narozeniny 
Anna Blikarová  oslavila 84. narozeniny 
Josef Štach oslavil 80. narozeniny 
Anna Kliková oslavila 75. narozeniny 
Anna Andršová oslavila 83. narozeniny 
Kateřina Syrová oslavila 86. narozeniny 
Bohuslav Klika oslavil 83. narozeniny 
 
Olga Popová oslaví 82. narozeniny 
Miroslav Majc oslaví 88. narozeniny 
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Navždy nás opustil 
Jan Schejbal z Bačetína 
 
Čest jeho památce! 
 
Vítáme v obci nové občánky 
 

Markétka Pochobradská 
Dominička Knapová 
 
K 1.11.2013 má obec Bačetín 415 obyvatel. 
 
Recept na Nový rok 
 
Vezměte dvanáct měsíců- 
řádně je vyčistíme od hořkosti a trpkosti - 
od lakoty, tísní a strachu i puntičkářství. 
Rozděl každý měsíc na třicet nebo jednatřicet 
dnů tak, aby zásoba stačila na celý rok. 
Každý den připravíme takto: 
z jednoho dílu práce a ze dvou dílů 
radosti, veselosti a humoru - 
přidáme tři vrchovaté lžíce tolerance 
a optimismu – jednu lžičku ironie 
a špetku taktu. 
Celou hmotu potom polejeme láskou. 
Hotový pokrm ozdobíme kytičkou pozornosti 
a každý den servírujeme s veselostí.                                                                     -MZ- 
 
Závěrečná pranostika: 
 

Kdo se v létě při práci zapotí, v zimě se nasytí i zahřeje. 
 
 

Zastupitelé naší obce Vám přejí veselé Vánoce, bohatou nadílku  
a úspěšné vkročení do roku 2014. 

 
Těšíme se na setkání s Vámi. 

 
Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat postoje 

vydavatele!!!  



Bačetínský zpravodaj vydává
Obecní úřad Bačetín

Telefon: 494 665 607, Fax: 494 665 607
E-mail: oubacetin@e-rychnovsko.cz
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